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VOORWOORD

PARTNER 
INBUSINESS
Nederland kent een zeer open economie: we doen veel zaken in het 
buitenland. Ontwikkelingen in het buitenland zijn dan ook voor de 
Nederlandse economie van belang. In de landen om ons heen gebeurde er 
nogal wat in 2016: aanslagen, de Brexit, de uitverkiezing van Trump en het Nee 
van Italië tegen Europa. Vele goeroes voorspelden rampspoed voor bedrijven 
en de beurs. Maar gelukkig: niets van dit alles. De AEX steeg met bijna 10 %, 
het Nederlands MKB groeit en de werkloosheid daalt snel. Met dank aan al 
die hardwerkende ondernemers in Nederland die bereid zijn risico’s te lopen 
en vertrouwen hebben in hun eigen bedrijf en het land waarin ze leven. Dat 
vertrouwen is voor hen reden om te investeren in groei, overnames te doen 
en nieuwe exportmarkten te betreden. Zo lang DGA’s dat vertrouwen hebben 
creëren ze banen. Het MKB is en blijft de motor van de Nederlandse economie.

Ook in 2017 zijn er tal van bedreigingen en onzekerheid: terrorisme, 
verkiezingen, geopolitieke veranderingen en wat wordt het effect van 
Trump? Die onzekerheid is van alle tijden. Entrepreneurs zijn gewend met 
onzekerheid om te gaan. Problemen zien zij als uitdagingen en zij denken 
liever in kansen dan in bedreigingen. 

Dagelijks spreek ik ondernemers en ik ervaar hun positiviteit. Zij zijn in de 
basis positief ingestelde mensen. Zou je alleen maar denken in bedreigingen 
en risico’s dan waren we allemaal wel ambtenaar geworden en zouden we ons 
geld onder de matras bewaren. Na je laatste werkdag voor je pensioen kom je 
dan thuis en constateer je dat je huis is afgebrand met je matras erbij. 

Zelf ben ik ook positief gestemd voor 2017. Onze bedrijven barsten van de 
ambitieuze plannen voor het nieuwe jaar en ik ben blij dat we als Antea 
hier een steentje aan bij kunnen dragen. We zijn graag voor het MKB een 
partner in business. Inmiddels werken er ruim 1.400 bedrijven in Nederland 
met Private Equity, waarmee dit een belangrijke bron van financiering is 
geworden. Annemarie Jorritsma, voorzitter van de Nederlandse Vereniging 
van Participatiemaatschappijen, gaat in een uitgebreid interview in dit 
nummer van InBusiness in op onze sector en de soms onjuiste perceptie bij 
pers en politiek tegenover investeerders. 

In dit land worden ondernemers te weinig gewaardeerd. Nooit een woord van 
dank voor al hun inspanningen ten behoeve van de BV-Nederland. Wij bieden 
hen in InBusiness daarom graag een podium om hun bevlogenheid te delen. 
Ook in dit nummer laten we weer een aantal inspirerende DGA’s aan het 
woord.

Ik wens u veel leesplezier en een gezond en gelukkig 2017.

Robert De Boeck
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Max Lutje Wooldrik
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   Een 
hoogvlieger

Max Lutje Wooldrik (36 jaar) realiseerde zijn jeugddroom: 
een bedrijf beginnen in de luchtvaartindustrie. “Eigenlijk is 
mijn vrouw de schuldige. Sinds zij mij ooit een vliegles cadeau 
deed ben ik bezeten geraakt van het luchtvaartvirus.” Antea 
stapte zojuist in APOC Aviation in Delft, het bedrijf van Max 
dat gespecialiseerd is in de handel van vliegtuigonderdelen.

Na zijn vorig bedrijf Lenix Telecom te hebben verkocht, 
een adviesbureau op het gebied van zakelijke telefonie, 
zag Max Lutje Wooldrik zijn kans schoon. “Via een 
freelance-opdracht kwam de vliegtuigonderdelenindustrie 
op mijn pad. Ik had direct door: hier liggen kansen. Deze 
sector wordt gedomineerd door spelers die al heel lang 
bestaan en op een hele ouderwetse manier zaken doen. 
Bij sommige kun je alleen per fax bestellen. Voor een 
nieuwkomer biedt dit mogelijkheden.”
Het business-model van APOC is bijzonder. Het bedrijf 
koopt vliegtuigen, laat deze slopen en verkoopt vervolgens 
de onderdelen. De som der delen blijkt fors hoger te 
zijn dan het geheel. Zojuist heeft APOC haar vijfde 
vliegtuig gekocht, een Airbus A320 van de Braziliaanse 
luchtvaartmaatschappij TAM. “Wij kopen uitsluitend 
luchtwaardige toestellen. Toestellen die betrokken zijn 
geweest bij een ongeval of toestellen die al jaren in de 
woestijn staan, laten wij aan ons voorbij gaan. We zijn 
gespecialiseerd in de Airbus A320 en de Boeing 737. Bijna 
de helft van de wereldwijde luchtvloot bestaat uit die twee 
types, dus naar die onderdelen is altijd vraag. De toestellen 

die we kopen, gaan puur uit economische redenen uit de 
vaart. Zo’n toestel zou misschien nog makkelijk twintig 
jaar kunnen vliegen, maar voor de eigenaar is het blijkbaar 
efficiënter om een vliegtuig van een nieuwe generatie 
aan te schaffen. Het gaat om een rekensom, die niets te 
maken heeft met de kwaliteit van het toestel.”

Automatisering
Over rekensommen gesproken: hoe berekent APOC de 
aankoopprijs van een vliegtuig en vervolgens de verkoop- 
prijs van de verschillende onderdelen? Max Lutje 
Wooldrik: “Daar ligt nu juist onze kracht. Wij hebben 
een eigen algoritme ontwikkeld, die een indicatie geeft 
van de prijs. Als input gebruiken we onder meer de 
verkoopprijzen van onderdelen in het verleden en markt- 
informatie. Zo is er in onze markt een soort E-Bay waar 
je kan zien wat er allemaal wordt aangeboden. Wij onder-
scheiden ons van de concurrentie door onze hoge graad 
van automatisering. Al deze informatie verzamelen 
we in ons model waardoor we bijna nooit  
mis zitten qua prijs en snel kunnen schakelen. 
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Terwijl andere partijen met de 
hand elk onderdeeltje moeten 
langslopen, weet ik binnen 

twintig minuten of ik een toestel moet 
kopen of niet.” De jonge ondernemer 
geeft toe dat bij de prijsvorming van een 
onderdeel soms sprake is wat de gek er 
voor geeft. “Als een vliegtuig met pech 
aan de grond staat dan is voor een airline 
de snelheid veel belangrijker dan de 
prijs. Als wij het onderdeel dat ze zoeken 
binnen een uur op Schiphol kunnen 
leveren dan doet de prijs er niet echt 
toe. Iedere minuut dat een vliegtuig met 
pech stil staat kost geld.”

Papierwerk
Ook de klanten van APOC Aviation 
profiteren van de hoge graad van 
automatisering. “We zijn een van de 
weinige spelers in de wereld die ieder 
onderdeel met een foto op de website 
heeft staan met vermelding van de 
locatie waar het onderdeel zich bevindt. 
Onze actuele voorraad wordt iedere 
5 seconden bijgewerkt. Veel anderen 
hebben dat niet of werken dat maar 
1 keer per week bij. Voor de klant die 
op zoek is naar een onderdeel en voor 
wie snelheid belangrijk is, is dat uiterst 
irritant. Verder komt er in deze sector 
veel papierwerk bij kijken. Er gelden 
strikte regels. Je kunt niet zomaar een 
tweedehandsonderdeel op een vliegtuig 
schroeven. Er zijn officiële instanties 
die een onderdeel moeten keuren en 
voorzien van een certificaat. Als je de 
afwikkeling van het papierwerk zoals 
veel van onze concurrenten handmatig 
doet, is de kans op fouten groot. Onze 
moderne aanpak spreekt de klanten aan. 
Ze krijgen bij ons een serviceniveau dat 
ze niet gewend zijn.”

Veiligheid
Belangrijke vraag is: Wie zijn de klanten 
van APOC? Maken ook eersteklas 
luchtvaartmaatschappijen gebruik van  
tweedehands onderdelen? Max: 
“Denk nou niet dat alleen Afrikaanse 
maatschappijen dit doen. Nagenoeg 
alle airlines gebruiken tweedehands 
onderdelen. Het prijsverschil met nieuw 
is eenvoudigweg te groot. Soms scheelt 
het wel 80% met de nieuwprijs. In een 
markt met grote concurrentie van low-
cost airlines zoals EasyJet en Ryanair 

kan geen enkele luchtvaartmaatschappij 
het zich veroorloven om geen gebruikte 
onderdelen te kopen. In de markt voor 
gebruikte vliegtuig- en motoronderdelen 
gaat jaarlijks € 6,5 miljard om.” De 
consument hoeft niet bang te zijn voor 
de veiligheid. “Niemand wil besparen op 
veiligheid. Ieder onderdeel moet gekeurd 
worden. Soms wordt een onderdeel 
gereviseerd en is het niet van nieuw te 
onderscheiden.”
Lutje Wooldrik is niet bang uitgemaakt 
te worden voor een tweedehands auto-
handelaar. “Natuurlijk krijg je dat op 
verjaardagen soms te horen. Maar 
je moet maar eens in ons magazijn 
komen kijken. Alles is keurig verpakt 
en gecertificeerd. We zijn geen Jip en 
Janneke-winkel.” 

Voorraad
APOC houdt dan ook niet eindeloos 
voorraad aan. “Alles wat we van een 
project na 3 jaar nog over hebben aan 
voorraad verkopen we aan een opkoper. 
We zijn geen museum.”
De aanschaf van vliegtuigen is een 
kapitaalsintensieve activiteit. De koop-
prijs kan oplopen tot vele miljoenen. Dat 
is ook de reden dat APOC ervoor heeft 
gekozen een investeerder als Antea aan 
boord te halen. “Los van de inbreng van 
Antea opent het deuren naar andere 
financiers. Antea heeft een uitgebreid 
due diligence-onderzoek gedaan en 
heeft een uitstekende reputatie in de 
markt. Dat wekt vertrouwen. We willen 
de aankopen financieren via Informal 

Investors en crowdfunding. Sinds de 
toetreding van Antea is de belangstelling 
groot. We hebben net een vliegtuig 
gefinancierd via Geld voor Elkaar.nl. 
Daar hadden we binnen een week het 
beoogde bedrag bijeen. Ook vanuit de 
kant van Informal Investors is er veel 
interesse in de financiering van nieuwe 
toestellen. De deelname door Antea 
werkt als een vliegwiel.”

Ambities
Max Lutje Wooldrik ziet nog volop 
groeikansen. “De luchtvaartindustrie 
groeit als kool. Vooral in Azië is de vraag 
groot. De orderportefeuilles van Airbus 
en Boeing zitten bomvol. En ieder van 
die vliegtuigen heeft straks ook weer 
(reserve)onderdelen nodig. Binnen 5 
jaar willen we groeien naar de aankoop 
van één toestel per maand. En ook willen 
we motoren gaan toevoegen aan het 
assortiment. Ik heb ooit Small Business 
gestudeerd in Rotterdam, maar hopelijk 
wordt APOC nog een keer een Big 
Business.” ■

FACTS & FIGURES 
APOC AVIATION
■ Handel in vliegtuigonderdelen
■ Specialist in Airbus A320 en 

Boeing 737
■ Omzet € 3 miljoen
■ 10 medewerkers
■ Belang Antea VII: 30%
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Exits 

Directie-diner

N I E U W S

ntea heeft het afgelopen jaar een aantal 
participaties verkocht. Zwatra, Cumulus en 
Compagnon, participaties uit oudere fondsen, 

vonden een nieuwe eigenaar. Zwatra, een Antea-
deelneming sinds december 2006, werd begin 2016 
verkocht aan Boerman Transport. In de zomer werden 
luchtbevochtigingsspecialist Cumulus en HR-bureau 
Compagnon (deelnemingen sinds respectievelijk 2008 
en 2010) overgedragen aan het management gesteund 
door enkele Informal Investors. Wij wensen deze 
ondernemingen een succesvolle toekomst toe en bedanken 
het management voor de prettige samenwerking.

Na deze exits voert Antea nog uitsluitend het beheer over 
de fondsen Antea Participaties VI en Antea Participaties 
VII. Deze fondsen hebben samen nog 10 bedrijven 
in portefeuille. Drie daarvan zijn dit jaar verworven 
vanuit het nieuwste fonds Antea Participaties VII. 
Dit zijn machinebouwer Thermoware in Barneveld, 
5BY2 in Amsterdam (automatische parkeersystemen) 
en handelaar in gebruikte vliegtuigonderdelen APOC 
Aviation in Delft. Meer informatie over de portefeuille-
bedrijven van Antea kunt u vinden op de website: 
www.antea.nl onder het kopje Over Ons/Portefeuille/
Deelnemingen. ■

Ook dit jaar weer organiseerde Antea een diner 
voor alle directeuren van de deelnemingen. Deze 
netwerkbijeenkomst vond plaats in het clubhuis van 
Golfclub Groendael in Wassenaar.
Voorafgaand aan het diner hield Willem Dokkum, 
partner van Ebbinge, een presentatie over Management-
selectie. Dit onderwerp speelt bij alle ondernemingen 
een rol en ondervond dus grote interesse vanuit de 
Antea-deelnemingen. Willem Dokkum ging in op de 
do’s en dont’s bij de samenstelling van management-

teams. Zijn pleidooi voor diversiteit kon rekenen op veel 
enthousiasme, hoewel de diversiteit deze avond ver te 
zoeken was. Er was geen enkele vrouw aanwezig bij dit 
evenement.
Het diner was een uitgelezen mogelijkheid voor de 
directies van de Antea-deelnemingen om nader te kennis 
te maken en te zien waar samenwerkingsmogelijkheden 
liggen. Gezien de hoge opkomst voorziet dit diner in een 
behoefte bij de directies. Een geslaagd evenement dat in 
de toekomst zeker zal worden herhaald. ■

Pieter Wilde van Antea en Wil Sampers van Cumulus heffen het glas op de goede samenwerking
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Nieuwjaars receptie
De bijeenkomst werd geopend met de 
traditionele Nieuwjaarstoespraak van 
Robert De Boeck, die op humoristische 
wijze terugblikte op de gebeurtenissen 
in de wereld in 2016. Ook deed hij 
zijn voorspellingen voor 2017. Na De 
Boeck was het podium voor een andere 
Rotterdammer en Sparta-fan: dichter 
Jules Deelder. Hij ging in zijn speech in  

Op 9 januari jl. vond onder grote belangstelling de jaarlijkse 
Antea Nieuwjaarreceptie plaats. Zo’n 150 relaties waren 
gekomen naar een bijzondere locatie: de Ridderzaal van het 
Kasteel, de thuisbasis van voetbalclub Sparta. Ter gelegenheid 
van het 100-jarig bestaan van het Kasteel had Antea voor 
deze Rotterdamse plek gekozen. Onder de genodigden waren 
participanten, directies en commissarissen van deelnemingen 
en fusie- en overname-adviseurs. 
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Nieuwjaars receptie
op Sparta en Rotterdam en droeg met 
de hem bekende Rotterdamse tongval 
enkele van zijn mooiste gedichten voor. 
Aansluitend reikte hij de Antea Award 
uit, de prijs voor de beste ondernemer 
van het jaar. Deze fel begeerde Award 
werd dit jaar gewonnen door Frans 
van der Linde en Jan van der Windt 
van ingenieursbureau Zonneveld in 

Rotterdam. Enkele citaten uit het 
juryrapport: “Hoewel  ook andere 
Antea-deelnemingen goed winstgevend 
zijn springt de winstgevendheid  
van Zonneveld er wel boven uit. Niet  
voor  niets noemen Frans en Jan 
hun bedrijf het meest winstgevende 
ingenieursbureau van Nederland.…. 
Zij hebben Zonneveld weten uit te 

bouwen tot een prominente speler als 
het gaat om engineering van hoogbouw 
in Nederland..... Frans en Jan hebben 
sinds Nine/Eleven hieraan een nieuw 
specialisme weten toe te voegen: 
terrorisme- en aardbeving-bestendig 
bouwen….. Ook in 2016 ontwikkelde 
Zonneveld zich goed: de werkvoorraad 
bereikte eind 2016 een “all-time high”.” ■

Frans van der Linde en Jan van der Windt (Zonneveld) winnen Antea Award
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Deelder herken je uit duizenden: hij 
gaat onveranderd gekleed in een zwart 
maatpak, zijn zwart geverfde haar 
achterovergekamd verborgen onder 
een hoed, op zijn kin een smal sikje en 
op zijn neus een kunstzinnige bril. Het 
tijdschrift Esquire koos hem niet voor 
niets in 2010 als de ‘Best geklede man’ in 
het 20-jarig bestaan van het mannenblad. 
Ook deze maandagmiddag wanneer wij 
hem ontmoeten in Café Ari in Rotterdam, 
genoemd naar zijn dochter, ziet hij er op 
en top uit.

Sparta
We vragen hem als eerste naar zijn liefde 
voor voetbalclub Sparta. “Ik ben Sparta-
fan sinds 1948. Ik was 4 jaar oud toen ik 
met m’n vader mee ging naar het Kasteel. 
Het Kasteel was in 1916 het eerste stadion 
van Nederland. Daarvoor was voetbal 
gedoe achter een touwtje.” In de jaren 
tachtig toen Spangen verpauperde was 
er sprake van dat Sparta een stadion 
zou krijgen op het Rivium. “Gelukkig is 
dat niet doorgegaan. Al die fusieclubs, 
FC Dit en FC Dat, met stadions op een 
industrieterrein hebben geen sfeer. Sparta 
moet altijd op Spangen blijven.”
Op de vraag naar de meest memorabele 
wedstrijd van Sparta ooit is Jules duidelijk. 
“De wedstrijd tegen DOS in 1957 toen de 
Amerikaanse actrice Jayne Mansfield 
de aftrap deed. Onze aanvoerder Rinus 
Terlouw, een christelijke jongen uit 
Krimpen, die als bijnaam had De Rots 

kuste haar vol op d’r bek en raakte 
vervolgens heel de wedstrijd geen bal 
meer. DOS won met 7-1 en werd dat 
seizoen kampioen. Het was het laatste 
seizoen van De Rots.” 
Ook de halve finale van Oranje op het EK 
1988 in Duitsland tegen het gastland zal 
hem altijd bij blijven. Na de overwinning 
op de aartsrivaal dichtte Deelder: Zij die 
vielen / rezen juichend / uit hun graf. 
Deelder is een veelzijdig man. Hij noemt 
zichzelf het liefst “aucteur”, een auteur 
die zowel gelezen, als gezien en gehoord 
moet worden. Hij wordt gerekend 
tot de performance poets. Regelmatig 
terugkerende thema’s in zijn werk zijn 
Rotterdam, drugs,  jazz en de Tweede 
Wereldoorlog.

Beeldhouwer
Naast poëzie is Deelder ook schrijver van 
korte verhalen. Een hoogtepunt in zijn 
prozawerk is “The Dutch Windmill”, zijn 
biografie uit 1980 over de Rotterdamse 
bokser Bep van Klaveren. Ook nu Deelder 
de pensioengerechtigde leeftijd al ver 
voorbij is houdt hij niet van stil zitten. 
Weinig mensen weten dat hij behalve 
dichter ook beeldhouwer is.  “Ik werk met 
plastic. Teringzooi wat andere mensen 
weggooien. Ik begin met smelten en als je 
dan een beetje zit te klootzakken gaat het 
ineens leven. Er is geen plan als ik begin. 
Het bouwen is het plan. Opeens ontstaat 
er iets en zit je er tegen te lullen.”
Naast Sparta is jazz zijn grote liefde.  

Zo groot dat hij op de vraag naar de beste 
jazzplaat aller tijden antwoordt: “Ik heb 
meer dan 10.000 platen. Vinyl uiteraard. 
Klinkt toch het best. Als ik er 1 noem doe 
ik anderen tekort. Als je een plaat maar 
hard genoeg zet is het al snel mooi.” Naast 
luisteren naar jazz heeft Deelder op Arrow 
Jazz FM en Radio Rijnmond ook een 
eigen muziekprogramma gehad, is hij DJ 
en speelt hij sinds 2012 in de jazzband De 
Deeldeliers. “Je moet toch wat. Pensioen 
is er niet bij voor een dichter” of zoals hij 
zegt in zijn Prozaïsch gedicht: “Lange leve 
de dichter!” “Waarvan?”

Rotterdam
Jules Deelder wordt vooral geassocieerd 
met de stad Rotterdam. Het accent en 
de dictie van Deelder zijn uitgesproken 
Rotterdams. In de stad kun je niet om 
Deelder heen. In het vak van de harde 
kern van Sparta zingt het legioen bij iedere 
thuiswedstrijd zijn gedicht In de geest van 
Bok de Korver en  op de westwand van 
het fietspad in de Beneluxtunnel onder 
de Nieuwe Maas prijkt over een lengte 
van 900 meter het gedicht dat Deelder 
schreef voor zijn dochter: Lieve Ari / 
Wees niet bang / De wereld is rond en dat 
istie al lang / De mensen zijn goed / De 
mensen zijn slecht / Maar ze gaan allen 
/ dezelfde weg / Hoe langer je leeft / hoe 
korter het duurt / Je komt uit het water / 
en gaat door het vuur / Daarom lieve Ari 
/ Wees niet bang / De wereld draait rond 
/ en dat doet-ie nog lang  ■ 

C U L T U U R

      De 
nachtburgemeester 
      van Rotterdam

Spreker op de Antea-Nieuwjaarsreceptie op het Sparta-Kasteel 
was Jules Deelder. Deze Sparta-fan, dichter, dj en beeldhouwer 
is op zijn 72e nog volop actief. Zo heeft-ie op dit moment 
onder de naam Beelder een expositie van zijn beelden in 
de Kunsthal in Rotterdam. “Pensioen is er niet bij voor een 
dichter. Ik ga niet op m’n reet achter de geraniums zitten.”
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Jules Deelder
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    Onbekend 
maakt onbemind

Tjarda Molenaar en Annemarie Jorritsma

‘Een goeie ondernemer is nog geen 
goeie investeerder’
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De participatiebranche ligt onder vuur. Sommige 
politici spreken zelfs van sprinkhanen. De voorzitter 
van de branchevereniging NVP (Nederlandse Vereniging 
van Participatiemaatschappijen) Annemarie Jorritsma 
en NVP-directeur Tjarda Molenaar zijn fel gekant 
tegen deze kritiek. “Alle ondernemers die ik spreek zijn 
positief over private equity. Ze vinden dat hun bedrijf er 
echt beter van is geworden.”

Wat betekent de Private Equity-sector voor de BV Nederland?
“Participatiemaatschappijen hebben een groter aandeel in 
de economie dan iedereen denkt: ongeveer 1.400 bedrijven 
met in totaal 380.000 werknemers in Nederland hebben te 
maken met een participatiemaatschappij als aandeelhouder. 
De gezamenlijke omzet van deze bedrijven is € 87 miljard, 
gelijk aan 14% van het bruto binnenlands product. Heel veel 
bedrijven zouden er zonder participatiemaatschappij niet zijn 
geweest of zouden er slechter voor hebben gestaan”, aldus 
Tjarda Molenaar, sinds 2002 directeur van de NVP.

Vanwaar dan toch dat negatieve imago? Er wordt gezegd: 
participatiemaatschappijen zijn sprinkhanen, ze overladen 
bedrijven met schulden en ze zijn korte termijn gericht.
“Participatiemaatschappijen zijn geen sprinkhanen. Met een 
horizon van 5 tot 7 jaar zijn zij lange termijn gericht, in ieder 
geval veel langer dan op de beurs en bij bankfinanciering het 
geval is. En aan schulden aangaan zitten grenzen. De banken 
zien hier op toe, maar ook de investeerders zelf hebben in de 
crisis gezien dat een te zware leverage risico’s heeft”, aldus 
ex-minister van Economische Zaken Annemarie Jorritsma. 
Tjarda Molenaar vult haar aan: “De buitenwereld denkt dat 
er meteen gesaneerd wordt als een investeerder toetreedt 
in een bedrijf. Niets is minder waar. Onderzoek wijst uit 
dat een meerderheid van de bedrijven na een investering 
door een participatiemaatschappij groeit wat betreft omzet, 
werkgelegenheid en winst. Ook investeert het grootste deel van 
de bedrijven meer in marketing en research & development.”

Maar is dan niets van de kritiek van vooral PvdA-kamerlid 
Henk Nijboer die een nota over de sector heeft uitgebracht te-
recht?
Annemarie Jorritsma, behalve NVP-voorzitter ook voorzitter 
van de Eerste Kamerfractie voor de VVD: “Natuurlijk is er in 
het verleden een aantal affaires geweest. Die hebben we stuk 
voor stuk bekeken en volgens ons zijn daar geen onoorbare 
dingen gebeurd. Als er in de toekomst weer zaken opspelen 
bekijken we ze weer. Indien nodig zal ik niet schromen een 
NVP-lid dat over de schreef gaat aan te pakken. De Gedrags-
code die we net hebben aangescherpt geeft ons zelfs de moge-
lijkheid tot royering van een lid over te gaan. Maar waar het 
om gaat is dat onze leden veel meer naar buiten moeten treden 
en uitleg moeten geven. De luiken moeten open. Het adagium 
“Als je geschoren wordt moet je stil zitten” is niet meer de juiste 

benadering. Niet-communiceren is ook communiceren. Onbe-
kend maakt onbemind. Tot voor kort zag je bij veel artikelen in 
de pers over portefeuille-bedrijven van de kant van de inves-
teerder de reactie “Geen commentaar”. Dat kan niet meer in 
deze tijd. Je zult openheid moeten geven. Over je successen 
maar ook over je mislukkingen. Fouten maken hoort erbij. Ik 
moet de eerste investeerder nog tegenkomen die geen fouten 
maakt.”
Tjarda Molenaar: “Je ziet hierin bij onze leden ook een 
mentaliteitsverandering. Onze grotere leden treden meer naar 
buiten. Fondsen als CVC en Waterland zijn daar met recente 
interviews goede voorbeelden van en dat werkt weer als 
voorbeeldfunctie naar andere leden.” “Goed voorbeeld vind ik 
de investering van CVC in Stage Entertainment. CVC en Joop 
van den Ende hebben samen een goed interview gegeven over 
de noodzakelijke reorganisatie bij dat bedrijf en het eerlijke 
verhaal verteld. Het is duidelijk dat er bij een bedrijf met een 
verlies van € 19 miljoen per jaar iets moet gebeuren. Als CVC 
er voor had gekozen om niet te communiceren dan was de 
Zwarte Piet bij hen neergelegd. Zo ben ik ervan overtuigd dat 
het beeld over de investeerder achter V & D ook heel anders 
zou zijn geweest als ze meer openheid van zaken hadden 
gegeven. Nu worden ze neergezet als dader terwijl ze veel geld 
hebben verloren. Als je onder kritiek komt te staan moet je 
naar buiten”, aldus Jorritsma.

Dus de kritiek heeft de sector eigenlijk goed gedaan?
Jorritsma: “Zeker. De initiatiefnota van Nijboer was een wake 
up-call voor de private equity-sector. Het heeft ons gedwongen 
om met de politiek in gesprek te gaan. Zo wist de overheid 
bijvoorbeeld niet, dat onze sector naar haar beleggers toe al 
heel transparant is. Er wordt heel uitgebreid gerapporteerd over 
portefeuille-ondernemingen richting de aandeelhouders in de 
fondsen. Ik ken geen andere beleggingscategorie waar dit zover 
gaat. Het gaat veel verder bijvoorbeeld dan bij beursfondsen. 
Maar je moet transparantie niet verwarren met openbaarheid. 
Transparantie naar de aandeelhouders is niet hetzelfde als 
die informatie in de krant zetten. Veel van de informatie 
over de bedrijven is vertrouwelijk. We hebben dat verschil 
goed kunnen uitleggen aan leden van de Tweede Kamer in 
een rondetafelgesprek. De Tweede Kamer erkent dat 
Private Equity een belangrijke bron van financiering 
is. Er is geen enkele politicus die onze sector wil 
afschaffen, ook Henk Nijboer niet.”
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‘Ik moet de eerste investeerder nog 
tegenkomen die geen fouten maakt’
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Als reactie op de crisis is het toezicht op jullie sector toe-
genomen middels de AIFMD-richtlijn vanuit Europa. Hoe 
ervaren jullie dit toezicht?   

Molenaar: “Het grote voordeel van deze regulering is, dat er 
nu overzicht is. De toezichthouders hebben alle spelers en hun 
activiteiten in kaart. Doel van de overheid is om de stabiliteit 
van de financiële sector te verbeteren en om de belangen van 
beleggers te beschermen. Daar lijkt de richtlijn tot op zekere 
hoogte aan bij te dragen. Het grootste risico voor een belegger 
is en blijft een verkeerde keuze die een fondsmanager maakt bij 
het nemen van een investeringsbeslissing en dat risico neem 
je er natuurlijk niet mee weg.” Annemarie Jorritsma laat in de 
beantwoording van deze vraag haar liberale hart spreken: “Deze 
regels zijn overgewaaid uit de Verenigde Staten. Bij de evaluatie 
moeten we goed kijken naar het bureaucratiserend effect. Je 
moet niet denken dat met regels alle problemen zijn opgelost. 
Regels brengen geen oplossing.”

In de krant staan vooral de voorbeelden van hele grote bedrij-
ven met Private Equity, maar kunnen jullie leden ook iets voor 
het MKB betekenen?
“Onze leden nemen in totaal in 1.400 Nederlandse bedrijven deel. 
90% hiervan is MKB. Per jaar zijn er 350 bedrijven die voor het 
eerst kapitaal aantrekken van een participatiemaatschappij. 90% 

daarvan gaat om een investering kleiner dan € 5 miljoen. We zijn 
er dus vooral voor het MKB”, zo illustreert Tjarda Molenaar aan 
de hand van een aantal cijfers. “Helaas halen die MKB-transacties 
veel minder de krant dan ondernemingen als NXP, V & D en 
Hema.”

Er gaat steeds meer geld van institutionele beleggers richting 
Private Equity vanwege de goede rendementen. Welk rende-
ment maken participatiemaatschappijen gemiddeld voor hun 
aandeelhouders? 
“Die vraag is lastig te beantwoorden, omdat de variatie in onze 
leden en in de soorten fondsen groot is. Je hebt groot en klein. 
Je hebt fondsen die zich op starters richten (venture capital) 
en MBO-fondsen enzovoorts. Maar het langjarig gemiddelde is 
9% per jaar”, aldus NVP-directeur Tjarda Molenaar. Annemarie 
Jorritsma voegt hier aan: “Behalve instituten weten ook steeds 
meer families en Informal Investors hun weg naar private 
equity-fondsen te vinden. Ieder jaar vloeit er vanuit die hoek  
€ 300 tot € 400 miljoen richting private equity-fondsen. 
Informals richten zich vooral op MKB-fondsen. Zij zijn gewend 
aan een lange termijnvisie en willen meer betrokkenheid dan 
op de beurs. De beurs vinden ze te vluchtig. Zij vinden het leuk 
om een bijdrage te leveren aan het verbeteren van het MKB in 
Nederland.”
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Zie je bij Informal Investors niet een trend dat ze meer recht-
streeks in het MKB gaan investeren en minder in fondsen?
Molenaar: “Juist niet. Ze gaan steeds meer doen via fondsen, 
zowel in het venture capital-segment als in fondsen die 
zich op meer volwassen bedrijven richten. Ze hebben vaak 
juist slechte ervaringen met rechtstreeks investeren en 
het kost veel tijd. Een goeie ondernemer is nog geen goeie 
investeerder. Daar komt bij dat spreiden belangrijk is. Een 
fonds heeft meer te kiezen, omdat zij meer zichtbaar is in 
de markt en dus meer deal-flow ziet.”

Hoe lang houden die fondsen dat rendement nog vol? Daar 
waar heel veel geld beschikbaar is moeten rendementen 
toch onder druk komen te staan, omdat de concurrentie 
toeneemt en investeerders gezien de lage rente met een la-
ger rendement genoegen nemen? 
Jorritsma: “Die kans is reëel aanwezig. Er is een grotere 
concurrentie merkbaar en iedereen stort zich op hetzelfde 
potje honing. Maar zelfs als het rendement daalt, dan is het 
nog altijd hoger dan in andere beleggingscategorieën.” 

Een actuele politieke discussie is die over diversiteit in het  
bedrijfsleven. Met de vertegenwoordiging van vrouwen zit het 
in het NVP-bestuur en -directie wel goed, maar bij jullie leden  
is dat droevig gesteld. Slechts 5% van de mensen in jullie  
sector is vrouw. Is hier geen vrouwenquotum op zijn plaats?
“Daar gaat de NVP niet over. Maar ook voor NVP-leden 
en hun bedrijven is het goed om daarop te letten. Die 5% 
mag wel meer zijn. Veel private equity-fondsmanagers 
zoeken klonen van zichzelf: alfa-mannen zonder enige 
vorm van twijfel. Het gekke is dat we in de wereld van de 
beleggers, bij veel pensioenfondsen bijvoorbeeld, wel veel 

vrouwen zien. En gelukkig zien we bij grote bedrijven ook 
steeds vaker een vrouw als CFO. Dat begrijp ik wel en is 
goed voor het evenwicht in een directie. Een CEO is vaak 
de risicozoeker, terwijl de CFO eerder risicomijdend moet 
zijn. Vrouwen zijn van nature minder risicozoekend. En 
vrouwen verbinden meer dan mannen en dat is in een CFO-
functie een belangrijke eigenschap. Die vrouwen komen 
vooral van de banken. Als er 1 ding is dat de banken goed 
hebben gedaan dan is het goeie vrouwen opleiden. Neelie 
Kroes zei ooit: “Het was met Lehman Brothers heel anders 
afgelopen als het Lehman Sisters was geweest.” Dat geloof 
ik niet. Met Lehman Sisters was het een heel klein bedrijfje 
gebleven. Het zou meer in balans moeten zijn: “Lehman 
Brothers & Sisters. Dat geldt ook in onze branche”, aldus de 
eerste vrouwelijke NVP-voorzitter in de historie.

Wat zijn de vooruitzichten voor de private equity-sector in 
Nederland?
Annemarie Jorritsma: “Ik ben hier heel positief over. De 
economie gaat goed. En dat is voor investeerders altijd 
goed. De rendementen staan weliswaar onder druk, 
maar Private Equity blijft voor beleggers een hele goede 
investering. En de vraag naar financiering en risicodragend 
vermogen blijft onverminderd groot. Ik hoop dat Nederland 
steeds ondernemender wordt. Ook op scholen zie je dat 
gelukkig steeds meer en jonge mensen kiezen vaker voor 
het ondernemerschap. Participatiemaatschappijen kunnen 
daarbij helpen. Zo hoorde ik laatst een ondernemer die 
samenwerkt met één van onze leden zeggen: “Ik ben een 
betere ondernemer geworden door de private equity-
investeerder.” Een groter compliment kun je onze sector 
niet geven.”  ■

‘Private Equity is en blijft 
een aantrekkelijke 

beleggingscategorie’
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Zuidgeest, een tuinderszoon uit het 
Westland, werkt sinds 1999 bij Marfo. “Ik 
werkte als Controller bij de groente- en 
fruitveiling The Greenery toen Martin 
Schröder van Martinair een CEO en CFO 
zocht voor zijn cateringbusiness. Mijn 
collega Herman Schaap had interesse en 
vroeg mij als CFO. Na een bezoek werd ik 
direct enthousiast.”
Onder leiding van het duo Schaap-Zuidgeest 
slaagde Marfo erin om haar activiteiten fors 
uit te breiden. “Toen we begonnen leverden 
wij de maaltijden aan een groot aantal 
luchtvaartmaatschappijen. Na de aanslagen 
op 11 september 2001 raakten we 40% van 
onze business kwijt. Dat bracht ons ertoe 
om de afhankelijkheid van die markt te 
verminderen. Inmiddels komt 1/3 van onze 
omzet uit andere sectoren. Zo zie je dat een 
crisis ook iets positiefs kan brengen.”

In welke sectoren is Marfo nog meer actief?
“We leveren vooral maaltijden aan 
ziekenhuizen. Anders dan de maaltijd 
uit de eigen keuken van het ziekenhuis 
bieden wij een brede keuze. De patiënt 
kan niet alleen kiezen uit een menu van 
10 tot 12 maaltijden, maar kan ook het 
eetmoment variëren. Niet iedereen heeft 
zin om stipt om 5 uur een warme maaltijd 
te nuttigen.”

Jullie maaltijden zijn niet vers. Accepteren 
klanten dat?
“Vriesvers is tegenwoordig met alle 
nieuwe technieken verser dan koelvers. 
Bij vriesvers worden de maaltijden na 
bereiding ingevroren. Vriezen is de meest 
natuurlijke manier van bewaren. De 
perceptie is vaak dat diepvries weinig 
voedingswaarde bevat maar het tegendeel 

is waar. Als onze klanten proeven dan 
vinden ze de smaak verrassend goed.”

Op enig moment zijn jullie eigenaar 
geworden van Marfo. Hoe ging dat in zijn 
werk? 
“Martinair was onderdeel van KLM en 
betitelde dochter Marfo op enig moment 
als non-core business en wilde verkopen. 
CEO Herman Schaap en ik gaven direct 
onze belangstelling aan. Daar werd 
niet onverdeeld positief op gereageerd. 
Teksten als: “Dat kunnen jullie toch niet 
betalen” en “Het gaat ons om de maximale 
opbrengst” weerhielden ons er niet 
van om mee te bieden. Wel kregen we 
daarbij echt een eerlijke kans. Met eigen 
spaargeld en bankfinanciering kregen we 
het voor elkaar om in januari 2008 ieder 
voor 50% eigenaar te worden. Al vrij snel 

Ondernemen in  de polder

Arnold Zuidgeest

Antea-participant Arnold 
Zuidgeest, CEO van 
maaltijdenproducent Marfo 
in Lelystad, deed  in 2008 
een Management Buy-Out. 
“Ik kan het iedereen 
aanraden. Na 8 jaar is Marfo 
een soort ledemaat van me 
geworden. Het voelt als een 
arm of een been van mezelf.”
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hebben we ook het tweede echelon aan 
boord gehaald als aandeelhouder. Dat is 
ons heel goed bevallen. Op die manier 
bind je aantal sleutelpersonen meer aan 
de onderneming. Toen Herman Schaap 
in 2014 met pensioen ging ben ik hem 
opgevolgd als CEO.”

Als CFO heb jij de CEO opgevolgd. Dat zie 
je niet vaak in het MKB. Waarom is dat bij 
jullie goed gegaan?
“Een CEO moet zeker een commercieel 
profiel hebben. Ik was de jaren daarvoor 
al commercieel actief. Ik vond dat deel 
van mijn taak altijd al interessanter dan 
de financiële functie. Het bouwen aan een 
relatie en het binnenhalen van een nieuwe 
klant geeft een enorme kick. Zo hebben 
we vrij recent Qatar Airways en Etihad 
Airways aan onze klantenlijst toegevoegd.” 

Heb je tips voor managers die een MBO 
willen doen?
“Managers hebben altijd de neiging om 
op de kosten te letten, ook bij dit soort 
transacties. De neiging van de MKB-er is: 
ik vraag mijn accountant wel als adviseur 
of ik ken iemand uit mijn dorp. Doe dat 
niet. Schakel een professionele adviseur in 
van een van de topkantoren. Wees verder 
voorzichtig met teveel privé-hoofdelijkheid 
richting de bank. Er is altijd een kans op 
mislukken.”

Wat vind je van het ondernemingsklimaat 
in Nederland?
“Als een werknemer in het weekend 
een brommerongeluk krijgt omdat-ie op 
een feestje iets teveel gedronken heeft, 
wordt de organisatie in het ongunstigste 
geval 12 jaar lang gestraft met al dan 

niet gedeeltelijke loondoorbetaling. 
Dat is toch eigenlijk vreemd. Bedrijven 
en ondernemers hebben een negatief 
imago in dit land. Ze worden neergezet 
als zakkenvullers of milieuvervuilers. 
Bedrijven worden daarom lastig gevallen 
met allerlei boetes en regels. Terwijl 
alle welvaart in Nederland eigenlijk 
mogelijk is dankzij ondernemingen. Ik 
zie ondernemingen als groepjes mensen 
die samen een product of dienst maken 
en dat zo goed mogelijk proberen te doen. 
We moeten veel minder verzuilen en 
polariseren. Een deel van mijn ambitie 
is om hier via politiek of andere wijze in 
de toekomst een bijdrage aan te leveren. 
We moeten met z’n allen, werknemers 
en werkgevers, de strijd aangaan met de 
rest van de wereld en niet elkaar dwars 
zitten.”  ■

Ondernemen in  de polder

‘Samen moeten we het beter doen dan de rest van de wereld’
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Goede tijden 
slechte tijden

C O L U M N

De economie groeit als kool. Iedere maand stelt het CPB 
de groeicijfers naar boven bij. Deze hausse heeft helaas 
ook een keerzijde: de krapte op de arbeidsmarkt. De 
werkloosheidscijfers dalen snel en nog even en het MKB 
kampt met een tekort aan personeel. In zo’n klimaat is 
het behoud van je personeel cruciaal. Veel organisaties 
hebben daar moeite mee. Ik las daar laatst 2 voorbeelden 
van: KPMG en de Belastingdienst. Topman Albert Röell 
van KPMG was dolblij: het personeelsverloop bij deze 
bonenteller daalt snel. In 2014 vluchtte nog 21% van het 
personeel het pand uit, in 2015 was dit al gedaald naar 18% 
en dit jaar komt het uit op slechts 16%. Röell kraaide van 
plezier. Een kinderhand is blijkbaar snel gevuld. Op een 
personeelsbestand van bijna 3000 betekent dit dat er ieder 
jaar bijna 500 mensen vertrekken en dus ook weer 500 
nieuwe moeten worden gevonden. Het is niet dat er mensen 
afgevloeid zijn; het aantal 
personeelsleden bij KPMG is 
namelijk gelijk gebleven. Ook 
de Belastingdienst kampt met 
personeelsproblemen. Met 
dank aan onze staatssecretaris 
die een iets te florissante 
vertrekregeling bedacht neemt 
het aantal personeelsleden bij 
de Belastingdienst schrikbarend af. Belastingambtenaren die 
aan de vooravond van hun pensioen staan krijgen € 75.000 
mee als ze 6 maanden eerder vertrekken. Hoezo leuker 
kunnen we het niet maken? In elk bedrijf zou iemand die 
zo’n blunder begaat er onmiddellijk uitvliegen, maar niet in 
de Politiek. Wiebes mag gewoon blijven zitten. Het vertrek 
van veel ervaren belastingambtenaren brengt het gevaar 
met zich mee dat de belastingfraude bij gebrek aan controle 
hand over hand gaat toenemen. De gelegenheid maakt de 
dief. Laten we niet bezuinigen op de Belastingdienst. Een 
goed belastingapparaat onderscheidt ons juist van een 
bananenrepubliek als Griekenland waar het zwarte circuit 
welig tiert en corruptie aan de orde van de dag is. Het MKB in 
Nederland is gebaat bij het aanpakken van belastingfraude 
in eigen land. Als fraudeurs worden aangepakt kan het tarief 
voor bonafide ondernemers omlaag. U zult zeggen, leuk De 
Boeck, maar waar halen we het geld vandaan voor meer 
belastingambtenaren? Ik dacht zelf aan het stopzetten van 
een aantal subsidies. Tot mijn verbazing lees ik dat er nog 
altijd allerlei subsidiepotjes bestaan voor sociaal zwakkeren 
op de arbeidsmarkt. Macramé, origami, Kreatief met Kurk 
en survivallen voor Nieuwe Nederlanders om hen te leren 
hoe om te gaan met groepsprocessen en hen leiderschap en 

creativiteit bij te brengen. Veel helpt het allemaal niet: 9 van 
de 10 vluchtelingen belanden in de Bijstand. Ik vind het niet 
zo raar dat het Volk haar vertrouwen in de Politiek verliest. 
We hebben dit te danken aan alle beroepspolitici die het 
politieke domein al decennialang in ons land domineren. 
In de Verenigde Staten is gekozen voor een andere aanpak. 
Trump werkt met een soort zakenkabinet. Ik moet wel 
glimlachen wanneer ik critici over de benoeming van Rex 
Tillerson tot Minister van Buitenlandse Zaken hoor zeggen: 
hij mist politieke ervaring. Dat lijkt me juist een aanbeveling. 
We hebben het hier niet over een minkukel. We hebben het 
over de CEO van Exxon Mobil, de grootste onderneming ter 
wereld. Die man zal toch wel wat in zijn mars hebben. Als 
ik Mark Rutte was en ik zou een Minister van Economische 
Zaken zoeken  voor het derde Kabinet-Rutte en ik zou 
moeten kiezen tussen Ben van Beurden van Shell of een 

beroepspoliticus als Sharon 
Dijksma, dan zou ik het wel 
weten. Types als Dijksma hebben 
nooit iets anders gedaan dan 
gewerkt als beleidsmedewerker 
op een of ander Ministerie 
of als tassendrager van een 
partijmastodont. Ze hebben zich 
nog nooit buiten een straal van 

1 kilometer rondom het Binnenhof bewogen. De grootste 
uitdaging voor de nieuwe Minister van EZ wordt het vinden 
van een oplossing voor de op handen zijnde krapte op de 
arbeidsmarkt. Als we niet uitkijken hebben we straks weer 
dezelfde situatie als tijdens de hoogtijdagen in 2006 en 
2007 toen iemand met 2 jaar MAVO en een zwemdiploma 
directeur kon worden. Bij gebrek aan beter. Behoud van 
personeel wordt cruciaal de komende jaren. Hoe dat moet? 
Als u ondernemer bent dan zou ik het eens proberen met 
een Workshop Macramé, Origami of Survivallen in de 
Ardennen voor uw personeel. Dat leert hen hoe om te gaan 
met groepsprocessen en brengt hen leiderschap en creativiteit 
bij. Als dat niet helpt zou u een personeelsparticipatieplan 
kunnen introduceren. Veel succes. ■

Robert De Boeck
Directeur Antea

‘De topman van KPMG 
is blij als maar 16% van 
het personeel het pand 
uit vlucht’

Ook te volgen op         via: Twitter.com/RobertDeBoeck 
en maandelijks met een column in de Quote
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‘Straks kan iemand met 2 jaar MAVO en 
een zwemdiploma directeur worden’
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